
André Verburg

Werken aan 
begrijpelijke taal



Waarom werken aan begrijpelijke taal 

gewoon je werk is 1:

Modern gezag



Wie van u voelt zich eigenlijk 

een gezagsdrager?



Opmerking 1: Nederland is een high-trust samenleving

Opmerking 2: Gezag is niet meer automatisch (moet "verdiend" 
worden)

Vreemde combinatie:

high-trust samenleving



gezag is niet automatisch



opmerking 3:

• tot jaren '60/'70: primair institutioneel gezag, persoonlijk gezag als 
afgeleide

• nu: persoonlijk gezag veel meer op de voorgrond, institutioneel gezag 
meer als afgeleide



Als gezag verdiend moet worden, als persoonlijk gezag voorop staat, 
moet modern gezag transparant, responsief en communicatief zijn.

In dialoog met burgers maakt de gezagsdrager duidelijk dat hij hen 
serieus neemt (zowel juridisch als menselijk) en geïnteresseerd is in 
hun belangen.

=> omgekeerd: de burger wil zien dat jij geïnteresseerd bent in 
hem en je best doet om hem ‘mee te nemen’ in een proces. 



Vergelijk bezoek aan de huisarts



En dat geldt voor alle gezagsdragers!



Waarom werken aan begrijpelijke taal 

gewoon je werk is 2:

Vier lagen van communicatie



Zender Boodschap Ontvanger

Bron: Friedemann Schulz von Thun, Hoe bedoelt u? 1977 (herdruk 2010)

relationeel

zakelijk

appellerendexpressief









Waarom werken aan begrijpelijke taal 

zo moeilijk is



Wat je wel weet (en je in de weg zit)

• Genrekennis: ik weet hoe ‘een besluit’ of ‘een uitspraak’ eruitziet

• Gewoonte: zo heb ik het geleerd (probeer dat thuis eens)

Wat je niet weet (en je belemmert)

• Wie is mijn lezer?

• Wat maakt mijn teksten moeilijk?

• Woordniveau (‘zien op’, ‘betreffen’, ‘verschoonbaar’)

• Zinsniveau (naamwoordstijl)



EINDE


